
Oświadczenie złożone 

przez senatora Władysława Komarnickiego 

na 48. posiedzeniu Senatu 

w dniu 19 października 2017 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra zdrowia Konstantego Radziwiłła 

Szanowny Panie Ministrze! 

Na 900 szpitali w Polsce zaangażowanych w dawstwo jest tylko kilkanaście. W ramach zwrotu za bada-

nia, jakie trzeba wykonać u dawcy, szpitale dostają 10,2 tys. zł za pobranie nerek i czterech innych narządów, 

w tym serca. 4,8 tys. zł z tej kwoty ma pokryć koszty osobowe: zwołanie konsylium orzekającego śmierć 

mózgu oraz pracę personelu. Dlatego właśnie liczba dawców w Polsce się nie zwiększa i od 2011 r. nie prze-

kroczyła 600.  

Najgorzej jest w przypadku serca: organ ten można pobrać tylko od 20% dawców. W 2016 r. w Polsce le-

karze przeszczepili 101 serc, o dwa więcej niż rok wcześniej. To bardzo mało. Dla porównania podam, że 

w 10-milionowych Czechach przeszczepia się cztery razy więcej serc. Kardiochirurdzy alarmują, że zapo-

trzebowanie na transplantacje serca stale rośnie. Na jego przeszczep obecnie czekają 402 osoby. 

Zwracam się z prośbą o informację, co ministerstwo zamierza zrobić w ww. sprawie. 

Z wyrazami szacunku 

Władysław Komarnicki 

 
 


